

[Für die deutsche Version klicken Sie hier](#)

Season's Greetings and a Peaceful New Year 2020

As the year of 2019 is coming to a close, we would like to express on behalf of the entire BICC staff our sincere thanks for your support and co-operation this year.
Conrad Schetter and Michael Dedek

Frohe Festtage und ein friedliches Neues Jahr 2020

Das BICC möchte sich für Ihr Interesse, Ihre Unterstützung und Zusammenarbeit im Jahr 2019 herzlich bedanken.
Conrad Schetter und Michael Dedek

ENGLISH

EVENTS

Brown Bag Lecture and discussion "The road less travelled", Bonn (9 January 2020)

As part of BICC's Brown Bag Lecture Series "Displacement and Development", on 9th January, social science researcher Aida Ibri?evi? will present her study on the case of Bosnia and Herzegovina (BiH) at BICC. In this study, she is looking at voluntary return migration to a post-conflict society. Her lecture "The road less travelled: Voluntary return migration to Bosnia and Herzegovina—Motivation, obstacles, strategies and sustainability" will deal amongst other things with the question of how people perceive the success of their return and what this could mean for the sustainability of return migration in post-conflict societies in general.

[Further information](#) | Contact: Susanne Heinke at pr@bicc.de

“International Conference to Commemorate International Migrants’ Day”, Bangkok, Thailand (18 December 2019)

On the occasion of the “International Conference to Commemorate International Migrants’ Day”, which focused this year on “Migration and SDGs: ASEAN and Beyond: A Pathway to the 2030 Agenda: Episode II”, Markus Rudolf gave a lecture at the Chulalongkorn University under the title: “Protracted displacement dynamics in Myanmar’s borderlands—Coping strategies of refugees and IDPs in times of political transition”.

[Further information](#) | Contact: Markus Rudolf at markus.rudolf@bicc.de

Research team meeting on return and reintegration, Maastricht University, the Netherlands (12 December 2019)

On 12 December 2019, Elke Grawert and Ester Serra Mingot travelled to Maastricht University to meet a research team working on return and reintegration. They also discussed potential collaboration.

Contact: Elke Grawert at elke.grawert@bicc.de, Ester Serra Mingot at ester.s.mingot@bicc.de

11th Bonn Network Evening: “Sustainability of, with and through digitisation?”, Bonn (11 December 2019)

With her keynote lecture “Raw materials for digitisation—the basis for international conflicts”, Marie Müller-Koné took part in the lecture series “5x5 minutes: Theses on Digitisation and Sustainability” at the 11th Bonn Network Evening on “Sustainability of, with and through Digitisation? Is the digital calf really all that glitters gold?” as well as in the subsequent panel discussion.

[Further information](#) | Contact: Marie Müller-Koné at marie.mueller@bicc.de

Lecture on “Geography of displacement”, Berlin (10 December 2019)

On 10 December, Benjamin Etzold gave a lecture about the “Geography of forced displacement” at the Geography Department of the Free University of Berlin.

[Further information](#) | Contact: Benjamin Etzold at benjamin.etzold@bicc.de

International workshop \ A Peace Research Agenda for the 21st Century, Hotel New Otani, Tokyo (6–8 December 2019)

Conrad Schetter participated in the international workshop “A Peace Research Agenda for the 21st Century” in Tokyo, Japan from 6 to 8 December. The aim of the workshop, which was organised by the Toda Peace Institute and the United States Institute of Peace (USIP), was to assess the challenges and promises of peace research for the coming decade.

Contact: Conrad Schetter at conrad.schetter@bicc.de

International BICC conference 2019 \ Refugees and migrants between everyday conflict and peace processes, Bonn (5 December 2019)

To conclude the research project “Between civil war and integration—Refugees and the challenges and opportunities of societal change in North Rhine-Westphalia”, the international academic conference “Refugees and migrants between everyday conflict and peace processes” took place on 5 December 2019. After a welcome address by Klaus Kaiser, State Secretary, Ministry of Culture and Science of the state North Rhine-Westphalia (NRW-MKW), around 50 experts from academia and practice participated in discussions on the three overarching themes “Diaspora and peace”, “Group conflicts” in refugee and migrant communities in Germany and “Individual experiences”.

In addition, the concluding conference also reflected the research of the BICC researchers Dr Simone Christ, Esther Meininghaus, Dr Katja Mielke and Tim Röing. Since 2016 they have visited nine municipalities and 33 refugee accommodation facilities in North Rhine-Westphalia for their field research. In more than 200 interviews, they interviewed mainly refugees but also people from social work, domestic staff, security and public administration employees, staff of advisory organisations and volunteers. A documentation of the conference will be published in early 2020 as a BICC Knowledge Note.

[Further information](#) | Contact: Esther Meininghaus at esther.meininghaus@bicc.de

CoRE NRW network meeting, Düsseldorf (29 November 2019)

On 29 November, the network meeting of "Connecting Research on Extremism in North Rhine-Westphalia" (CoRE-NRW) took place in Düsseldorf. The focus was on the challenges and perspectives of preventing extremism. Burkhard Freier, Head of the domestic intelligence service in NRW (Verfassungsschutz), first presented an assessment of the current threats posed by extremism in NRW. Then, representatives from research and practice addressed the youth-cultural dimension of Salafism from a gender perspective as well as right-wing and Salafist-Jihadist mobilisations on violence in the virtual and real world. The 60 participants from universities and research institutions, public authorities and social and educational work also discussed how networking among researchers on Salafism and extremism can be improved and the transfer of knowledge—especially between research and practice—intensified. A conference report will be published in January 2020. The meeting was organised by the Coordination Office, which has been run by BICC since August 2019 on behalf of the Ministry of Culture and Science of North Rhine-Westphalia (MKW).

Contact: Maurice Döring at doering@core-nrw.de

NEW PUBLICATIONS

[Kehne, C. \(2019\). *Taking the initiative: The European parliament and EU arms export controls* \(BICC Policy Brief series No. 10/2019\). Bonn: BICC.](#)

[Meininghaus, E., & Mielke, K. \(2019, December\). *Beyond Doha and Geneva: Peacemaking engagement of Afghans and Syrians in North Rhine-Westphalia and Germany* \(BICC Working Paper series No. 11/2019\). Bonn: BICC.](#)

[Dick, E., & Rudolf, M. \(2019\). *From Global Refugee Norms to Local Realities: Implementing the Global Compact on Refugees in Kenya* \(Briefing Paper 19/2019\). Bonn: German Development Institute / Deutsches Institut für Entwicklungspolitik \(DIE\).](#)

[Dick, E., & Rudolf, M. \(2019\). *Von globalen Flüchtlingsnormen zu lokalen "Realitäten": Die Umsetzung des Globalen Flüchtlingspaktes in Kenia* \(Analysen und Stellungnahmen 15/2019\). Bonn: German Development Institute / Deutsches Institut für Entwicklungspolitik \(DIE\).](#)

[Rudolf, M. \(2019\). *Share the Burden or Pass it on? International Migration*. Retrieved from https://onlinelibrary.wiley.com/doi/full/10.1111/imig.12652.](https://onlinelibrary.wiley.com/doi/full/10.1111/imig.12652)

[Horstmann, A., Rudolf, M., & Schmitz-Pranghe, C. \(2019\). *Cyclical, Temporary, No Return. Multiple Navigational Strategies of Displaced Persons from Myanmar*. *International Quarterly for Asian Studies*, 50\(1-2\), 39-66.](#)

[Grawert, E. \(2019\). Coping with Insecurity: Labour Relations, \(Im\)mobility and Conflict-sensitive Employment in Afghanistan. *International Quarterly for Asian Studies*, 50\(1-2\), 67-90.](#)

[Etzold, B. \(2019\). Violence, Mobility and Labour Relations in Asia. *International Quarterly for Asian Studies*, 50\(1-2\), 5-18.](#)

PRESS RELEASES

18 December 2019

[Neue Publikation \ Initiative ergreifen - Das EU-Parlament und die Rüstungsexportkontrolle der EU](#) (in German, PDF)

17 December 2019

[Eine restriktive Rüstungspolitik sieht anders aus! GKKE kritisiert die Politischen Grundsätze der Bundesregierung für Rüstungsexporte und fordert erneut ein Rüstungsexportkontrollgesetz](#) (in German, PDF)

10 December 2019

[International BICC Conference 2019 \ Refugees and migrants between everyday conflict and peace processes](#)

BICC IN THE MEDIA

16 December 2019

Behörden Spiegel: [„Digitale Innovation nachhaltig gestalten“](#) (in German)

DEUTSCH

AKTIVITÄTEN

Brown Bag Lecture und Diskussion „The road less travelled“, Bonn (9. Januar 2020)

Im Rahmen der Brown Bag Lecture Series "Displacement and Development" des BICC wird die Sozialwissenschaftlerin Aida Ibri?evi? am 9. Januar im BICC ihre Studie über die freiwillige Rückkehr in eine Post-Konfliktgesellschaft am Beispiel Bosnien und Herzegowina vorstellen. Ihr Vortrag „The road less travelled: Voluntary return migration to Bosnia and Herzegovina – Motivation, obstacles, strategies and sustainability“ wird sich unter anderem mit der Frage beschäftigen, wie die Menschen den Erfolg ihrer Rückkehr wahrnehmen und was dies für die Nachhaltigkeit der Rückkehrmigration in Postkonfliktgesellschaften im Allgemeinen bedeuten könnte.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Susanne Heinke unter pr@bicc.de

Internationale Konferenz zum Gedenken an den Internationalen Tag der Migranten, Bangkok, Thailand (18. Dezember 2019)

Anlässlich der „Internationalen Konferenz zum Gedenken an den Internationalen Tag der Migranten“ der Chulalongkorn Universität, die sich dieses Jahr dem Thema „Migration und SDGs: ASEAN und darüber hinaus. Ein Weg zur Agenda 2030: Episode II“ widmete, hielt Markus Rudolf einen Vortrag unter dem Titel: „Langwierige Vertreibungsdynamik in den Grenzgebieten Myanmars – Bewältigungsstrategien von Flüchtlingen und Binnenvertriebenen in Zeiten des politischen Übergangs“.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Markus Rudolf unter markus.rudolf@bicc.de

Forschungsteam-Meeting zu Rückkehrmigration und Reintegration, Universität Maastricht, Niederlande (12. Dezember 2019)

Am 12. Dezember 2019 besuchten Elke Grawert und Ester Serra Mingot ein Forschungsteam an der Universität Maastricht, das sich mit Rückkehrmigration und Reintegration befasst, und berieten über Möglichkeiten der Zusammenarbeit.

Kontakt: Elke Grawert unter elke.grawert@bicc.de, Ester Serra Mingot unter ester.s.mingot@bicc.de

11. Bonner Netzwerkabend: "Nachhaltigkeit von, mit und durch Digitalisierung?", Bonn (11. Dezember 2019)

Mit ihrem Impulsvortrag „Rohstoffe für die Digitalisierung – Basis für internationale Konflikte“ nahm Marie Müller-Koné an der Vortragsreihe „5x5 Minuten: Thesen zu Digitalisierung und Nachhaltigkeit“ beim 11. Bonner Netzwerkabend zum Thema „Nachhaltigkeit von, mit und durch Digitalisierung? Ist am digitalen Kalb wirklich alles Gold was glänzt?“ mit anschließender Podiumsdiskussion teil.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Marie Müller-Koné unter marie.mueller@bicc.de

Vortrag "Geographie der Vertreibung", Berlin (10. Dezember 2019)

Am 10. Dezember hielt Benjamin Etzold einen Vortrag über die "Geographie der Vertreibung" am Geographischen Institut der Freien Universität Berlin.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Benjamin Etzold unter benjamin.etzold@bicc.de

Internationaler Workshop \ „Eine Friedensforschungsagenda für das 21. Jahrhundert“, Tokio, Japan (6.-8. Dezember 2019)

Conrad Schetter nahm vom 6. bis 8. Dezember am internationalen Workshop „Eine Friedensforschungsagenda für das 21. Jahrhundert“ in Tokio, Japan, teil. Ziel des vom Toda Peace Institute und dem United States Institute of Peace (USIP) organisierten Workshops war es, die Herausforderungen und Möglichkeiten der Friedensforschung für das kommende Jahrzehnt zu bewerten.

Kontakt: Conrad Schetter unter conrad.schetter@bicc.de

Internationale BICC Konferenz 2019 \ Geflüchtete und Migranten zwischen Alltagskonflikten und Friedensprozessen, Bonn (5. Dezember 2019)

Zum Abschluss des BICC-Forschungsprojekts „Zwischen Bürgerkrieg und Integration – Die Aufnahme von Flüchtlingen als Herausforderung und Chance für den gesellschaftlichen Wandel in Nordrhein-Westfalen“ fand am 5. Dezember die internationale wissenschaftliche Konferenz „Refugees and migrants between everyday conflict and peace processes“ statt. Nach einem Grußwort von Klaus Kaiser, Staatssekretär im Ministerium für Kultur und Wissenschaft Nordrhein-Westfalen (MKW NRW), diskutierten rund 50 Teilnehmende aus Wissenschaft und Praxis zu den drei thematischen Blöcken „Diaspora und Frieden“, „Gruppenkonflikte“ in Flüchtlings- und Migrantengemeinschaften in Deutschland und „Individuelle Erfahrungen“.

Zudem spiegelte die Abschlusskonferenz auch die Forschung der BICC-Wissenschaftlerinnen und -Wissenschaftler Dr. Simone Christ, Dr. Esther Meininghaus, Dr. Katja Mielke und Tim Röing, wider. Seit 2016 besuchten sie für ihre Feldforschung neun Kommunen und 33 Flüchtlingsunterkünfte in NRW und befragten in mehr als 200 Interviews vor allem Geflüchtete, aber auch Personen aus der Sozialen Arbeit, Hauspersonal, Angestellte von Sicherheitsdiensten und öffentlicher Verwaltung, Mitarbeiterinnen und Mitarbeiter von Beratungsorganisationen sowie Ehrenamtliche. Eine Dokumentation der Konferenz wird Anfang 2020 als BICC Knowledge Note erscheinen.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Esther Meininghaus unter esther.meininghaus@bicc.de

CoRE NRW Netzwerktreffen, Düsseldorf (29. November 2019)

Am 29. November fand in Düsseldorf das Netzwerktreffen von „Connecting Research on Extremism in North Rhine-Westphalia“ (CoRE-NRW) statt. Im Mittelpunkt standen Herausforderungen und Perspektiven der Präventionsarbeit. Eine Einschätzung, welche Bedrohungen derzeit vom Extremismus in NRW ausgehen, gab eingangs Burkhard Freier, Leiter des Verfassungsschutzes NRW. Schlaglichter aus Forschung und Praxis beschäftigten sich anschließend u. a. mit der jugendkulturellen Dimension des Salafismus aus der Genderperspektive sowie mit rechten und salafistisch-dschihadistischen Mobilisierungen zur Gewalt in der virtuellen und der realen Welt. Die 60 Teilnehmenden aus Universitäten und Forschungseinrichtungen, Behörden sowie sozialer und Bildungsarbeit diskutierten zudem, wie die Vernetzung bei Salafismus- und Extremismusforschung verbessert und der Wissenstransfer – insbesondere auch zwischen Wissenschaft und Praxis – intensiviert werden kann. Ein Konferenzbericht erscheint im Januar 2020.

Organisiert wurde das Treffen durch die Koordinierungsstelle, die seit August 2019 durch das BICC im Auftrag des Ministeriums für Kultur und Wissenschaft des Landes NRW (MKW) betrieben wird.

Kontakt: Maurice Döring unter doering@core-nrw.de

[Kehne, C. \(2019\). *Taking the initiative: The European parliament and EU arms export controls* \(BICC Policy Brief series No. 10/2019\). Bonn: BICC.](#)

[Meininghaus, E., & Mielke, K. \(2019, December\). *Beyond Doha and Geneva: Peacemaking engagement of Afghans and Syrians in North Rhine-Westphalia and Germany* \(BICC Working Paper series No. 11/2019\). Bonn: BICC.](#)

[Dick, E., & Rudolf, M. \(2019\). *From Global Refugee Norms to Local Realities: Implementing the Global Compact on Refugees in Kenya* \(Briefing Paper 19/2019\). Bonn: German Development Institute / Deutsches Institut für Entwicklungspolitik \(DIE\).](#)

[Dick, E., & Rudolf, M. \(2019\). *Von globalen Flüchtlingsnormen zu lokalen "Realitäten": Die Umsetzung des Globalen Flüchtlingspaktes in Kenia* \(Analysen und Stellungnahmen 15/2019\). Bonn: German Development Institute / Deutsches Institut für Entwicklungspolitik \(DIE\).](#)

[Rudolf, M. \(2019\). Share the Burden or Pass it on? *International Migration*. Retrieved from https://onlinelibrary.wiley.com/doi/full/10.1111/imig.12652.](https://onlinelibrary.wiley.com/doi/full/10.1111/imig.12652)

[Horstmann, A., Rudolf, M., & Schmitz-Pranghe, C. \(2019\). Cyclical, Temporary, No Return. Multiple Navigational Strategies of Displaced Persons from Myanmar. *International Quarterly for Asian Studies*, 50\(1-2\), 39-66.](#)

[Grawert, E. \(2019\). Coping with Insecurity: Labour Relations, \(Im\)mobility and Conflict-sensitive Employment in Afghanistan. *International Quarterly for Asian Studies*, 50\(1-2\), 67-90.](#)

[Etzold, B. \(2019\). Violence, Mobility and Labour Relations in Asia. *International Quarterly for Asian Studies*, 50\(1-2\), 5-18.](#)

PRESSEERKLÄRUNGEN

18. Dezember 2019

[Neue Publikation \ Initiative ergreifen - Das EU-Parlament und die Rüstungsexportkontrolle der EU \(PDF\)](#)

17. Dezember 2019

[Eine restriktive Rüstungspolitik sieht anders aus! GKKE kritisiert die Politischen Grundsätze der Bundesregierung für Rüstungsexporte und fordert erneut ein Rüstungsexportkontrollgesetz](#) (PDF)

10. Dezember 2019

[Internationale BICC-Konferenz 2019 \ Geflüchtete und Migranten zwischen Alltagskonflikten und Friedensprozessen](#) (PDF)

BICC IN DEN MEDIEN

16. Dezember 2019

Behörden Spiegel: [„Digitale Innovation nachhaltig gestalten“](#)

Follow @BICC_Bonn on Twitter/
Folgen Sie @BICC_Bonn auf Twitter
twitter.com/BICC_Bonn

Please do not reply to this email; this address is not monitored. Please use pr@bicc.de for any inquiry.

The newsletter is not displayed correctly? Please contact: pr@bicc.de